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čtěte uvnitř

 Budoucí prvňáčci shlédli taneční a pěvecké představení v aule ZŠ. Foto: archiv ZŠ

SLAVNOSTNÍ ZÁPIS PRVŇÁČKŮSLAVNOSTNÍ ZÁPIS PRVŇÁČKŮ
 V úterý 8.2.2011 proběhl v prostorách základní školy 
v Rokytnici v Orlických horách slavnostní zápis žáků do 
prvního ročníku pro školní rok 2011/12. Po slavnostním za-
hájení s písničkami a tancem se děti vydaly na prohlídku 
školy, ve školní družině jim starší žáci zahráli divadlo, v tě-
locvičně si zacvičily s obručemi a nakonec předvedly své 
schopnosti při samotném zápisu.  

 Letos se k zápisu dostavilo 15 nových žáků, z toho dva 
chlapci z Říček a jedna dívka z Bartošovic. Pro tři z nich 
žádají rodiče roční odklad povinné školní docházky. Devět 
dětí má odklad z loňského roku. Ve školním roce 2011/12 by 
tedy mělo do první třídy nastoupit 21 žáků.

Zdeněk Dušek 
ředitel ZŠ

 Každé z dětí u zápisu mu-
selo předvést určité dovednosti           
a znalosti. Honzíkovi na fotogra-
fi i se to dařilo velice dobře.
                          Foto: Archiv ZŠ



   z Rokytnice v Orlických horáchZPRÁVY

 Kompletní text Usnesení 
rady města je uveden na in-
ternetových stránkách města 
www.rokytnice.cz nebo k na-
hlédnutí na Městském úřadu 
v Rokytnici v Orlických ho-
rách.

Informace z jednání rady města dne 24.1.2011
– zkrácený výpis

Žádost o fi nanční příspěvek – občanské sdružení ORION    
Rada města schvaluje poskytnut občanskému sdružení ORI-
ON fi nanční příspěvek ve výši 8.000,- Kč na spolufi nancová-
ní osobní asistence k dětem s handicapem z Rokytnice na rok 
2011 a zařadit tento příspěvek do rozpočtu na rok 2011.

Ceník – biosáčky
Rada města schvaluje: ceník na prodej biosáčků s účinností od 
17.1.2011 dle předloženého návrhu.

Hospodaření MIKS
Rada města bere na vědomí předložené hospodaření organ. 
složky Městské informační a kulturní středisko k 31.12.2010.
Rada města schvaluje snížení pracovních úvazků v organizační 
složce města Městské informační a kulturní středisko o 1 pra-
covní místo.

Bezpečnost informačního systému města
     - novela z.č. 101/2000 Sb.

Rada města bere na vědomí informace k bezpečnosti informač-
ního systému města.
Rada města schvaluje zařadit do rozpočtu výdaje spojené s im-
plementací systému řízení bezpečnosti informačního systému 
města dle zákona o ochraně osobních údajů. 
Rada města ukládá tajemníkovi připravit podmínky výběrové-
ho řízení na podání nabídek na bezpečnostní informační systém 
města a fi rmy, které budou osloveny k možnosti zúčastnit se 
výběrového řízení v termínu do příštího jednání rady města.

Návrh na změnu jízdního řádu ČD na trati Doudleby
     – Rokytnice 

Rada města schvaluje podání žádosti k OREDO s.r.o. na změnu 
jízdního řádu ČD na trati Doudleby n.Orl. – Rokytnice v O. h. 
z důvodu nepřípoje vlaku na Letohrad dle předloženého návrhu 
tak, aby se změna promítla do JŘ v nejbližším plánovaném ter-
mínu změn jízdních řádů.

Výběrové řízení na dodavatele kontejnerů – sběrný dvůr
Rada města bere na vědomí informaci k výběrovému řízení na 
dodavatele velkoobjemových kontejnerů k umístění ve sběr-
ném dvoře.
Rada města ukládá starostovi vypsat výběrové řízení na doda-
vatele 2 ks velkoobjemových kontejnerů k umístění ve sběrném 
dvoře v termínu do příštího jednání rady města.

Z Rady města Projekt „Regionální výstava koní“
Rada města bere na vědomí informace z jednání se zástupci 
občanského sdružení Centrum rozvoje chovu slezského norika 
Hradčany o podmínkách projektu. „Regionální výstava koní“.

Informace z jednání rady města dne 7.2.2011
– zkrácený výpis

p. Petr Korčák – darovací smlouva (ples města)
Rada města schvaluje uzavřít s panem Petrem Korčákem da-
rovací smlouvu o poskytnutí daru na podporu plesu města dle 
předloženého návrhu.

Výběrové řízení na dodavatele kontejnerů – sběrný dvůr
Rada města bere na vědomí předložené podmínky výběrového 
řízení na podání nabídek na dodavatele 2 ks velkoobjemových 
kontejnerů k umístění ve sběrném dvoře a fi rmy, které budou 
osloveny k možnosti zúčastnit se výběrového řízení.

Rada města schvaluje:
- výběrové řízení na podání nabídek na dodavatele 2 ks velkoobje-

mových kontejnerů k umístění ve sběrném dvoře a obeslat fi rmy 
k předložení nabídek dle předloženého návrhu,

- komisi pro posouzení nabídek ve složení: starosta, místostarosta, 
tajemník, Mgr. Dušek a zástupce kontrolního výboru ZM,

- termín otevírání obálek a posouzení nabídek na pondělí 28.2.2011 
v 16 hodin.
Rada města ukládá starostovi vypsat výběrové řízení na dodava-
tele kontejnerů v termínu ihned.

ECENTRE a.s. Ostrava – nabídka projektu ECENTRES
Rada města bere na vědomí nabídku projektu ECENTRES 
předloženou fi rmou ECENTRE a.s. o užití elektronické aukce 
v nákupních procesech v rámci státní správy a samosprávy s 
využitím zákona o zadávání veřejných zakázek.
Rada města ukládá tajemníkovi připravit návrh služeb a věcí, 
které by mohly být zařazeny do výše uvedeného projektu v ter-
mínu do příštího jednání rady města.

Obec Říčky v Orlických horách – veřejnoprávní smlouva
Rada města schvaluje uzavřít s Obcí Říčky v Orlických ho-
rách dodatek č. 1 veřejnoprávní smlouvy o provádění zápisů 
do informačního systému evidence obyvatel dle předloženého 
návrhu.

Kritéria pro přijetí dítěte do MŠ
Rada města bere na vědomí změnu vnitřní směrnice - Kritéria 
pro přijetí dítěte k předškolnímu vzdělávání do Mateřské školy 
Rokytnice v Orlických horách předloženou ředitelkou mateř-
ské školy.

Nákup stroje pro snížení prašnosti města
Rada města bere na vědomí informaci o možnosti podání žá-
dosti o dotaci do Operačního programu Životního prostředí na 
projekt

- Pořízení univerzálního stroje pro snížení prašnosti na komunika-
cích města Rokytnice v Orlických horách.

pokračování na straně 3.



dokončení ze strany 2.
Rada města schvaluje:
- výběrové řízení na administraci výše uvedeného projektu,
- komisi pro posouzení nabídek ve složení: starosta, místostarosta, 

tajemník, Mgr. Dušek a zástupce kontrolního výboru ZM,
- termín otevírání obálek a posouzení nabídek na pondělí 28.2.2011 

v 16 hodin.
Rada města ukládá starostovi vypsat výběrové řízení na adminis-
traci projektu v termínu ihned.

Citelum a.s. – veřejné osvětlení
Rada města bere na vědomí informaci společnosti CITELUM 
a.s. o zvýšení ceny za správu veřejného osvětlení dle uzavřené 
smlouvy o přenesené správě veřejného osvětlení.
Rada města ukládá tajemníkovi a vedoucí Finančního odboru 
vyhodnotit výhodnost smlouvy o přenesené správě veřejného 
osvětlení uzavřenou se společností CITELUM a.s. v termínu 
do 30.4.2011.

 Vážení občané města Rokytnice v Orlických horách a jeho 
okolí. Nejprve mi dovolte, abych poděkoval všem, kteří mi dali 
ve volbách hlas a tím pomohli k další poctivé práci kontrolního 
výboru, který ve složení p. Grund, p. Mgr. Morávek a p. Mgr. 
Janeček by Vás rád informoval o práci kontrolního výboru.

Z jednání kontrolního výboru (dále jen KV):
- KV se usnesl, že nebude doplněn o další dva členy.
- KV požádal zastupitele města Rokytnice v Orlických horách
  o umožnění kontroly plnění: 
1. Kupní smlouvy mezi Městem Rokytnice v O.h.
    a panem Pavlíkem.
2. Konstatujeme, že nebyla v termínu zpracována analýza týkající  
    se el. přípojky do lokality výstavby domů za školou.
3. KV požádal o předložení kritérií pro přidělování bytů v DPS.
4. KV požádal o umožnění nahlédnutí do inventarizace majetku 
    města, včetně jednotlivých organizačních složek.

Kontrolní výbor vznesl připomínku:

-   zveřejnit složení komisí jmenovaných RM Rokytnice v Orlic-
kých horách na internetových stránkách města

-  zveřejnění ceníku a nabídky možnosti k pronájmu zasedací 
místnosti pro organizace - apod.

Za Kontrolní výbor 
Antonín Grund

ZPRÁVY Z KONTROLNÍHO
VÝBORU

OTÁZKA PROOTÁZKA PRO
…starostu města Rokytnice v O.h.

pana Petra Hudouska:
 „JAKÁ JE BUDOU- 
CNOST NÁDRAŽNÍ BU-
DOVY V ROKYTNICI?“
 Budova železničního ná-
draží je v majetku Českých 
drah a.s. Výkonnou jednot-
kou, která se o budovu stará, 
je Regionální správa majetku 
ČD v Hradci Králové. Město 
Rokytnice v O.h. vstoupi-
lo aktivně do jednání s ČD 
ve chvíli, kdy bylo jasné, že 
v Rokytnici bude končit 
prodej jízdenek a budovu už 
nikdo nebude obsluhovat. 
Takřka okamžitě bylo dohod-
nuto, že město bude zajišťo-
vat provoz čekárny, to zna-
mená její úklid a dohled nad 
provozní dobou čekárny pro 
cestující. Za toto dostáváme 
od Českých drah dohodnutou 
roční odměnu. Samozřejmě 
další osud nádraží nám leží 
na srdci, protože nechceme, 
aby se z toho stala neudržo-
vaná ruina. V tuto chvíli je 
budova neobydlena, ze slu-
žebního bytu se odstěhovali 
i nájemníci. Bohužel údržba 
budovy byla v posledních 

několika letech ze strany ČD 
poněkud zanedbána, takže 
značná část prostor je zralá 
na rekonstrukci. České drá-
hy, až na výjimky, nemají 
pro tuto budovu další vyu-
žití. Momentálně neevidují 
ani zájemce o obsazení bytu. 
Otevírá se tedy možnost vyu-
žít některé i stávající bytové 
prostory budovy pro nejrůz-
nější podnikatelské záměry. 
ČD by například rády spolu-
pracovaly s provozovatelem 
půjčovny kol, který by mohl 
být součástí celorepublikové 
sítě půjčoven Českých drah. 
Vhodný prostor by zde mohli 
nalézt také různí drobní pod-
nikatelé. Osobně si dovedu 
představit v této části města 
i nějaký obchod, který nám 
v Rokytnici chybí (např. že-
lezářství). Proto jistě uvítá-
me jakoukoliv iniciativu ze 
strany nejen rokytnických 
a rádi jednání s Českými 
drahami zprostředkujeme                          
a pomůžeme s vyjednáním co 
nejpříznivějších podmínek.

Za odpověď děkuje LG

  Nevyužitá nádražní budova v Rokytnici v Orlických ho-
rách. Foto: Lucie Grunclová

 Dne 30. 3. 2011 v čase 9.00 – 12.00 a 13.00 – 16.00 hodin 
budou na Městském úřadu v Rokytnici v Orlických horách 
v zasedací místnosti v přízemí přijímat pracovníci Finančního 
úřadu Rychnov nad Kněžnou daňová přiznání k dani z příjmu 
za rok 2010.

DAŇOVÁ PŘIZNÁNÍ MŮŽETE
ODEVZDAT TAKÉ V ROKYTNICI



Knihovna v Rokytnici
Pro jarní inspiraci

PRO DOSPĚLÉ

Naučné:
Cyklovýlety po Česku
– na kole za poznáním 

Východní Čechy
– nejkrásnější výlety
Ozdoby z korálků

– návrhy moderní bižuterie

Beletrie:
Nemusí být vždycky kaviár 

– Simmel, J.M.
V duchu pravdy
– Dominik Duka

Lekce smrti – Deaver, J.
Šepot chtivosti
– Miller, M.A.

 

Pro děti a mládež:

příběhy školáků:
Průšvihářky – Wilsonová, J.

Rodiče jsou taky lidi
– Zweigová, S

Toník a jeskyně snů 
– Platzová, M.

Kiko a tajemství
papírového motýla

Báro, nebreč
– Březinová, I.

 Jelikož bylo zatím ukon-
čeno vydávání časopisu 
100+1, můžete si nyní na-
místo něho v naší knihov-
ně půjčovat moderní                              
a velice populární časopis             
EPOCHA.

 Letohradský železniční klub připravil výstavu nazvanou 
Železnice nejen v Letohradě, kde uvidíte modely, fotografi e, 
fi latelii, železniční relikvie a pro děti bude v provozu kolejiště. 
Výstava je umístěna do prostor letohradského zámku a potrvá 
od 4. do 27. března. Otevřeno je denně od 14 do 17 hodin.   ZS

Kam s dětmi ?Kam s dětmi ?
Za vláčky do Letohradu!

předplatte si
HORSKÉHO

KURÝRA
Vážení čtenáři,

 nabízíme Vám výhodné 
předplatné Horského kurý-
ra na celý rok. Při nákupu 
jednotlivých čísel zaplatí-
te celkem 116,- Kč za rok. 
V případě, že si předplatíte 
Horský kurýr na celý rok, 
obdržíte každý měsíc do své 
schránky nové vydání a za-
platíte pouze 90,- Kč. Navíc 
předplatitelé z Rokytnice 
v Orl.h. neplatí poštovné.

 V případě zájmu navštiv-
te redakci Horského kurýra, 
v kanceláři informačního 
střediska, náměstí T. G. Ma-
saryka 4, 517 61 Rokytnice 
v Orlických horách nebo nás 
kontaktujte telefonicky či e-
mailem: hoku@rokytnice.cz, 
tel.: 494 595 326.

Redakce
Horského kurýra

´

 V obřadní síni Městského úřadu v Rokytni-
ci v Orlických horách se koncem února konalo 
vítání rokytnických občánků.  Redakce Horské-
ho kurýra přeje dětem i jejich rodičům a souro-
zencům hodně zdraví a mnoho šťastných chvil 
prožitých v Rokytnici. Na fotografi i zleva noví 

občánci:
Marek Baláž, Martin Štěpánek, Elena Jurásková, 
Magdalena Slezáková, Alžběta Toncrová a Vik-
tor Klekar.

ZS
Foto: Libor Toncr

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ V ROKYTNICI



Městské informační a kulturní středisko .... z našich akcí

 Samozřejmě ne skutečně, 
protože naše fyzická těla sedě-
la v potemnělé místnosti patří-
cí k rokytnické knihovně a oči 
všech přítomných sledovaly 
obrázky z dataprojektoru. Naše 
mysl se však brzy přenesla dale-
ko do Rumunska. Do míst, kde 
žijí naši krajané. Ano, navští-
vili jsme Banát, tedy přesněji 
řečeno české vesničky, kde žijí 
naši krajané způsobem, jakým 
se tady u nás žilo asi před sto 
lety. A přenesly nás tam krásně 
a vtipně zpracované dokumenty 
pana Tomáše Černohouse, kte-
rý je studentem mezinárodních 
vztahů, cestuje a ze svých vý-
prav zpracovává úžasné doku-
mentární fi lmy pro své cestopis-
né přednášky. 
 Banát je vskutku kouzelný 
se svými kopci, pasoucím se 
dobytkem a bodrými obyvateli, 
kteří na rozdíl od některých na-
šich v cizině žijících hvězd stále 
výborně mluví česky. Většina 
z nich je již opravdu v letech, 
mladí se prý stěhují do Čech za 

prací. Je otázkou času, kdy kou-
zelné vesničky zmizí se svými 
obyvateli. Dovolená tam je prý 
jedinečná a možná jsme jedni 
z posledních, kteří vše mohou 
vidět na vlastní oči. 
 „Rande“ s Tomášem Černo-
housem jsme si my „děvčata 

z kultury“ domluvily znovu na 
podzim tohoto roku. Samozřej-
mě bereme všechny cestování-
chtivé zájemce s sebou. A kam? 
Třeba do Jeruzaléma? Uvidíme.

Za Městské informační a 
kulturní středisko
Vlaďka Jiroutová

Byli jsme v Banátu

  Nejběžnějším dopravním prostředkem v Banátu jsou 
koňské povozy. Foto: Tomáš Černohous

Městské informační a kulturní 
středisko Města Rokytnice

v Orlických horách
a Redakce Horského kurýra

OTEVÍRACÍ DOBA
PRO VEŘEJNOST

V BŘEZNU

PONDĚLÍ
9.30 – 11.30, 12.00 – 16.00 h.

ÚTERY - PÁTEK
7.30 – 11.30, 12.00 – 16.00 h.

SOBOTA
8.00 – 12.00 hodin

NEDĚLE
ZAVŘENO

   

Telefon:
494 595 326,736 752 200,

e-mail:
info-service@rokytnice.cz,

www.info.rokytnice.cz

 Městské informační a kulturní středisko v Rokytnici v Orlic-
kých horách připravuje následující jarní akce:

 Dětský maškarní karneval – 12. března 2011 (viz strana 1)
 Den památek - duben
 Zdobení velikonočních vajíček – duben

  Bližší informace o jednotlivých akcích budou zveřejněny 
v příštím vydání Horského kurýra, na webových stránkách 
www.info.rokytnice.cz a na plakátech ve městě.

PŘIPRAVUJEME
PRO VÁS ....

ZIMNÍ RADOVÁNKY 2011
 L e t o š -
ní zima 
nám svým 
mrazivým 
p o č a s í m 
d o p ř á l a , 

abychom si skutečně mohli 
zadovádět a užít si ji tak, jak 
se patří. Proto jsme dlouho ne-
váhali a jako každý rok jsme 
vyrazili zdolávat kopce. Teplé 
oblečení, sáňky a dobrá nálada 
nás provázela celé dopoled-
ne. Na programu byly záludné 
úkoly a soutěže jako závod do 
vrchu, slalom mezi tyčemi, jíz-

da na bobech či saních, válení 
sudů a v neposlední řadě hle-
dání ukrytého pokladu. Dobrá 
nálada nás neopustila ani ve 
chvíli, kdy jsme se vraceli se 
všemi úlovky do školky, kde 
nás čekal teplý oběd a vyhřáté 
postýlky :-). 
   Zimní zábavu jsme si užili a 
užíváme i nadále, ale už se pře-
ci jenom těšíme na teplé sluníč-
ko a první jarní doteky! Však o 
nás opět brzy uslyšíte!!!

S pozdravem Vaše dětičky
z naší školičky :-)

  Zimní dovádění dětí z mateřské školy na Farském kopci. 
Foto: Bára Dostálová



  V domku s č.p. 99 v rohu rokytnického náměstí kromě 
jeho stálých obyvatel sídlí hospůdka Fontána Bar. Foto: 
MIKS

Rozhovory z rokytnických chaloupek
 V minulém čísle Horského kurýra jsme si pro náš rozhovor 
zašli do Fontána baru, který se nachází v historickém domku 
na rokytnickém náměstí s číslem popisným 99. A protože těch-
to domků – pamětníků je na náměstí ještě několik, napadlo 
nás projít je všechny a podívat se, jak a čím dnes tyto domečky 
žijí. Budeme se ptát, kdo je užívá, kdo v nich podniká a jak se 
mu daří. Protože svou činností se tito lidé vlastně o naše vzácné 
památky také starají.

 Dnes je tedy na řadě číslo popisné 75. Tato chaloupka na ná-
městí patří rokytnickému Automotoklubu. Proto jsme nejprve 
oslovili jeho šéfa pana Kamila Michaličku, aby nám o tomto 
domku něco málo povyprávěl.

 Co paměť žijících generací sahá, tak tato chaloupka patřila 
vždy Automotoklubu. Je to pravda?
 Ano, je to pravda, ovšem pro začátek této činnosti musíme jít 
do doby, kdy zde byla ještě československá posádka. To právě její 
důstojníci zde založili organizaci tehdejšího Svazarmu (Svaz pro 
spolupráci s armádou). Původně zde byla jen svépomocná autodíl-
na, později se po odchodu naší posádky prostory rozšířily o dílnu 
zámečnickou, která se dovybavila o stroje, které vojáci při stěho-
vání ve městě zanechali. Později zde sídlil i oddíl biatlonu a stře-
lecký oddíl. Od roku 1991, kdy byl Svazarm zrušen, patří chalupa 
nástupnické organizaci, a tou je Automotoklub ČR. 
      

 A jaká je současnost?
 Domek, hlavně jeho interiér, prošel rekonstrukcí, kde se během 
pěti let proinvestovalo cca. půl milionu korun. Tyto fi nance po-
skytly rovným dílem jak ÚAMK ČR, tak Památkový úřad a město. 
Šlo hlavně o předělání prostor v přízemí pro komerční využití a 
zkulturnění místností pro činnost naší organizace. Prostory v pří-
zemí tak v současné době využívá pan Petr Račák provozující pro-
dejnu ovoce a zeleniny a paní Naďa Mlynářová, v jejíchž pronaja-
tých prostorech se nachází prodejna elektro.

 A nakonec se zeptám na budoucnost.
 Předem bych se chtěl všem, kdo se těšili na letošní zápolení 
v motoskjörinku. Vše bylo nachystané, ale počasí nikdo bohužel 
neporučí, a tak se ani jeden z plánovaných závodů neuskutečnil. 
Tak tedy snad příští zimu. Co se týká plánů na letošní rok, chtěli 
bychom zrekonstruovat zahradu za domem za účelem posezení u 
dobrého pivečka a různých pochutin z grilu a udírny. Další akce 
tady ještě nechci specifi kovat, neboť některé jsou v jednání a vše 
se také bude odvíjet od výroční schůze, která se odehraje tento 
měsíc. 

Za rozhovor a trpělivost poděkoval Zdeněk Matějíček.

 Dalšími uživateli domku s č.p. 75 byli a jsou provozovatelé 
obchodu s elektrospotřebiči a dalším potřebným zbožím. Ob-
chod s elektrospotřebiči sídlí v tomto domečku již mnoho let. 
Ve kterém roce byl vlastně poprvé otevřen a kým? Jak moc 
byla náročná rekonstrukce interiéru domku, aby vše odpoví-
dalo nárokům moderní prodejny?

Vyjádření Jana Holendy – zakladatele prodejny
AUDIO-VIDEO:

 Jednání s Automotoklubem o pronájmu prostoru pro budoucí 
prodejnu Audio-video začalo na jaře roku 1991. Místnost byla del-
ší dobu nevyužívaná a velice vlhká. Bylo potřeba udělat mnoho 
úprav, včetně drobných stavebních. Největší opravou bylo „podře-
zání“ venkovních zdí celé budoucí prodejny a vložení hydro-izola-
ce. Dále byly předělány podlahy a elektroinstalace. Byla vybudo-
vána výloha. Opravili jsme a natřeli štít budovy a opravili fasádu. 
Dům se velice zatraktivnil v původním stylu. Slavnostní otevření 
obchodu proběhlo na Anenskou pouť v roce 1991.

pokračování na straně 7

  Prostřední z domků s typickými podloubími připomínající 
původní architekturu rokytnického náměstí slouží už řadu 
let jako obchod s elektrospotřebiči. Foto: JKO



dokončení ze strany 6
 První rok bylo k topení použito uhlí a dřevo. Prostor zůstával 
velice studený i v létě, později bylo topení předěláno na přímotopy 
a pak ještě na akumulační kamna. Většina prací byla dělána své-
pomocí za pomoci rodiny a kamarádů, kterým bych rád dodatečně 
poděkoval za pomoc jako zakladatel provozovny.
 Asi po pěti letech došlo k dalším stavebním úpravám a prostory 
jsme prodloužili o další místnost. Tato zadní místnost byla Svazar-
mem využívána ke střelbě ze vzduchovky několikrát v roce pro 
jejich mladé členy. 
 Obchod se zaměřil na prodej elektroniky, TV, satelitů, videí, hu-
debních a video nosičů. Postupně byl rozšířený o telefony a bílou 
techniku. Snažil jsem se vždy poradit a posloužit všem příchozím.
 Po deseti letech provozovnu převzal bratr Tomáš, který zde pů-
sobil dalších pět let. Rád bych poděkoval všem zákazníkům, které 
jsme za ty roky mohli obsloužit. Jan Holenda

Další nájemnicí obchůdku se stala paní Naďa Mlynářová, 
která zde podniká dodnes.

 Jaký sortiment zboží najdeme v současné době ve vašem 
obchodě?
   
 Především domácí potřeby, malou i velkou bílou techniku, růz-
né elektrospotřebiče, elektromateriál.

 Mnozí z nás rádi zajdeme právě k vám pro dobré moravské 
víno. Jaká vína zde může milovník tohoto moku najít?  Prodá-
váte i jiné nápoje, případně chystáte rozšíření prodeje?
   
 Máme zde mikulovská stáčená i lahvová vína. Chystáme roz-
šířit výběr v lahvových vínech. Budeme mít více druhů vín nejen 
z Mikulova, ale také ze Znojma.

 Nemohu se nezeptat na připravované stěhování prodejny,  
o kterém se po Rokytnici již chvíli špitá. Jak to tedy vypadá?

 Obchod přestěhujeme do konce února. Tento domeček opustí-
me, protože v nových prostorách bývalé prodejny obuvi můžeme 
zákazníkovi nabídnout prodejnu světlejší, teplejší a také přehled-
nější. Sortiment prodávaného zboží zachováme stejný. Navíc 
opravna obuvi, která zde dříve fungovala, bude zachována. Ote-
vírat budeme 3.3. a doufáme, že se zde bude zákazníkům líbit a 
zachovají nám svou přízeň.

 Prý jste rozšířili své působení i do sousedního Pěčína? Je to 
pravda?

 Ano, máme v pronájmu hospodu U Rychtáře, kde máme otevře-
no od čtvrtka do neděle (prozatím) vždy od 17.30 hodin do 22.00 
hodin ve všední dny a do 24.00 hodin o víkendu. Snažíme se zde 
také o pořádání různých akcí, jako byly například bramborákové 
hody nebo country večer.

 Můžeme se těšit i na další příjemnou spolupráci s vámi na 
námi organizovaných akcích, co se týká stánku se zmiňova-
ným vínem a dalšími nápoji? (spolupráce s městským kultur-
ním střediskem)

 Určitě! Moc se nám dosavadní spolupráce líbila a rádi bychom 
v ní pokračovali.

Za rozhovor panu Holendovi i paní Mlynářové děkuje 
 Vlaďka Jiroutová.

  Společná fotografi e masopustních maškar před hospo-
dou U Kaštanu. Foto: Z. Nováčková ml.

  Masopustní průvod vychází od kostela sv. Filipa a Jakuba 
– dominanty obce Nebeská Rybná. Foto: Z. Nováčková ml.

 Konal se tady možná vůbec poprvé v novověku. Historické 
prameny jsme nestudovali a pamětníci nejsou. S myšlenkou při-
šel chalupář Jirka Šourek, který „nakazil“ postupně nás ostatní. 
Masek snad bylo kolem třiceti. Sešli jsme se za zvuku kostelního 
zvonu u kostela. Průvod pak prošel kolem bytovek a po silnici 
kolem bývalé školy k hospodě U Kaštanu. Tam bylo vyhodnoce-
ní masek a nějaké legrácky, které k masopustu patří. V podvečer 
jsme se postupně scházeli v hospodě u Horáčků, kde měl vystou-
pení kamarád Jarda Joo (kytara a zpěv). Chvílemi hrálo i disko, 
aby si trochu odpočinul. Zábava končila nad ránem. Užili jsme si                              
a věřím, že za rok bude masopust opět.                          J. Jehlička

Masopust v Nebeské Rybné



POHLED DO HISTORIE
 V dnešním čísle přinášíme 
zajímavý pohled do historie 
organizace živnostenského pod-
nikání v období první republiky, 
jehož existenci lze dokladovat i 
na území města Rokytnice v Or-
lických horách.
 Od středověku se vykonava-
telé řemesel nejen v českých ze-
mích, ale i jinde v Evropě sdru-
žovali do řemeslných cechů, 
které hájily práva a zájmy svých 
členů, dohlížely na jakost a cenu 
výrobků, na výchovu učedníků 
a skládání mistrovských zkou-
šek. Mimo to plnily též funkce 
reprezentativní, náboženské a 
sociální. Cechy si schvalovaly i 
vlastní regule, které museli zá-
jemci o členství splnit, aby byli 
do cechu vůbec přijati. S pří-
chodem průmyslové revoluce 
se účel cechů začal přežívat, 
neboť jejich regule a zvyky po-
tlačovaly potřebnou konkurenci 
a technologický rozvoj výroby. 
Většina cechů tak nejpozději 
do poloviny 19. století zanikla. 
Přesto bylo jasné, že na trhu 
musí existovat nějaký nástupce 
zaniklých cechů, který bude i 
nadále dohlížet na dodržování 
zásad řádného podnikání a do-

hlédne i na výchovu učňovské-
ho dorostu. Takovým nástup-
cem se stala i tzv. živnostenská 
společenstva. V Císařském pa-
tentu č. 227 z roku 1859, kterým 
se vyhlašoval živnostenský řád, 
se dočteme že „…účelem spo-
lečenstva jest pěstovati ducha 
pospolitého, udržovati a zvele-
bovati čest stavu, jakož i podpo-
rovati humanitní, hospodářské a 
vzdělávací zájmy svých členů 
a příslušníků.“ V § 114 zmíně-
ného císařského patentu se dále 
uvádí, že společenstva mají 
mimo jiné, pečovat o zachování 
spořádaných poměrů mezi maji-
teli živností a jejich pomocníků 
v oblasti pracovně právní a do-
hlížet na rozvoj živností včetně 
potvrzování pracovních vysvěd-
čení nově vyučených řemeslní-
ků, příslušných k jednotlivým 
společenstvím. 
 Jasným důkazem o existenci 
živnostenského společenstva na 
území našeho města dokládá to-
varyšský list z 26. ledna 1927, 
který osvědčuje, že Ferdinand 
Neugebauer z Dolní Rokytnice 
složil zkoušku z řemesla kovář-
ského. Pravost listu potvrzuje 
komise složená z členů rokyt-

 Na snímku můžeme vidět skupinový snímek členů živnostenského společenstva v Rokytnici v Orlických horách ve 30. letech 20.  Na snímku můžeme vidět skupinový snímek členů živnostenského společenstva v Rokytnici v Orlických horách ve 30. letech 20. 
století. Pro nás jistě dobrý příklad tehdejší pospolitosti živnostníků v místě svého podnikání, které dnes lze dosáhnout asi jen velmi těžko.století. Pro nás jistě dobrý příklad tehdejší pospolitosti živnostníků v místě svého podnikání, které dnes lze dosáhnout asi jen velmi těžko.

nického živnostenského spole-
čenstva včetně razítka společen-

stva (snímek vpravo).
Petr Hudousek



Psalo se v Horském kurýru
anebaneb

Článek z březnového Horského
kurýra z roku 1992

Vzpomínka na rokytnický březen 1991
 5. 3. 1991 po osmi vyčerpávajících dnech podepsány protokoly 

o převzetí nemovitostí a bytů od sovětské strany včetně vyčís-
lení způsobených škod. Při ocenění škod nedošlo k dohodě, 
protože odhad české strany byl 7.254.854,- Kč a sovětské pou-
ze 3.323.214,- Kč. Do 31.12.1991 bylo čerpáno od Federálního 
ministerstva obrany prozatím 4550 tis. Kčs.

 8. 3. 1991 ve 21.30 hodin převzal starosta poslední klíče od 
objektů v posádce a po 21 letech se v kasárnách konečně roz-
hostil klid.

 9. 3. 1991 ve 3.30 hodin opouští poslední sovětský voják měs-
to. V březnu proběhlo sčítání lidu. Rokytnice včetně Nebeské 
Rybné měla 1905 obyvatel.

 l4. 3. 1991 zahájeny opravy objektu č. 59 v posádce (nyní uby-
tovna Sport)

VÝROČÍ ODCHODU 
OKUPANTŮ

Osmý březen je nejen svátek žen
 Že není osmý březen v kalendáři jen svátek MDŽ, by měl vědět 
asi každý občan z Rokytnice. V letošním roce si připomínáme 20. 
výročí odchodu okupačních vojsk tehdejší sovětské armády z na-
šeho městečka. Staré přísloví říká, že kdo minulosti nevzpomíná, 
je odsouzen k tomu, aby ji prožíval znovu. Myslím, že to by si 
nikdo, kdo si na pobyt okupačních vojsk v Rokytnici pamatuje, 
nepřál. 
 Dne 21. srpna 1968 obsadila Rokytnici nejprve polská vojska, 
která se utábořila na loukách blízko Suché. Ještě na podzim r. 
1968 přišla vojska sovětské armády. Důvodem pro její dislokaci 
u nás byla především prázdná kasárna a volné byty pro důstojní-
ky. V Rokytnici byl nakonec dislokován 210. motostřelecký pluk, 
který byl začleněn do 18. gardové motostřelecké divize v Mladé 
Boleslavi. Stejně špatně dopadla i kasárna v blízkém Klášterci 
nebo Červené Vodě. Kolik motostřelecký pluk v Rokytnici čítal 
mužů, dnes přesně nevíme. Odhady se pohybují okolo čísla 3500 
osob. Nikomu se určitě nezasteskne po věčném nepořádku a pro-
blémech, které pobyt vojsk přinášel. 
 Někdy mrazivá a někdy úsměvná jsou dnes vyprávění pamět-
níků nebo tehdejších příslušníku sboru národní bezpečnosti, kteří 
v omezené míře prováděli šetření trestné činnosti vojáků. Možná 
někdo vzpomene i na černý obchod s benzínem, uhlím a elektroni-
kou, který byl mezi občany města, ale i mezi represivními složka-
mi tehdejšího režimu velmi často využíván. Trestáni za něj ovšem 
byli jen občané.

 Po listopadu 1989 vzal odsun vojsk velmi rychlý obrat a celý 
transport byl v rámci republiky defi nitivně ukončen v červnu 1991. 
Podle statistik opustilo tehdejší Československo v 925 transpor-
tech 73 500 vojáků a 39 000 rodinných příslušníků. Na přiloženém 
„špionážním snímku“ (vojsko se tehdy nesmělo fotit) vidíme jeden 
z věčných přesunů obrněných vozidel před tehdy již chátrajícím 
hotelem Alma na Stříbrném vrchu (tehdy Gottwaldova čtvrť). Po-
stupná likvidace tohoto známého hotelu z období 1. republiky je 
dílem okupačního vojska, která jej nějakou dobu využívala a po-
sléze byla v r. 1987 provedena jeho demolice. 
 Foto: Josef Januš, údaje čerpány ze serveru /armada.vojenstvi.cz/ 

Petr Hudousek

 Výrobky z chráněných dílen Kopeček Bartošovice v Orlických 
horách byly vystaveny a také prodávány v pražské nákupní galerii 
Palladium. 
 Prodejní stánek těchto výrobku jste mohli navštívit od 10 do 12. 
února. K vidění i na prodej zde byl nejen běžný sortiment výrobků, 
ale také speciální valentýnská edice – hrníčky, košíčky s čajem, 
prostírání a polštářky, vše zdobené srdíčky.                                 ZS

VÝROBKY Z KOPEČKU V PRAZE

 Hojně navštěvovaným vy-
cházkovým místem v Rokytnici 
je alej vedoucí k Novému dvo-
ru. Napadlo Vás někdy, spočítat 
si, kolik roste v aleji stromů?
 Mě ano, došla jsem k číslu 
158, ale zřejmě jsem se přepočí-
tala. V literatuře Chráněné kra-
jinné oblasti se píše, že stromů 

je zde 151. Maximální výška 
stromů se uvádí 23 metrů, maxi-
mální obvod stromů je 704 cm 
a nejstaršímu ze stromů je více 
než 250 let. Roste zde 14 druhů. 
Nejvíce zastoupené jsou lípy a 
kaštany. Mezi dalšími jsou javo-
ry, jasany atd.

ZS

Zajímavá číslaZajímavá čísla

POZVÁNKA NA VALNOU POZVÁNKA NA VALNOU 
HROMADUHROMADU

V sobotu 26.3.2011 se koná valná hro-
mada fotbalového klubu 1.FC Rokytnice 

v Orlických horách, na hřišti
od 14.00 hodin.

Všichni členové a příznivci jsou
srdečně zváni.



V letošním roce se Anenská pouť
v Rokytnici v Orlických horách

uskuteční v termínu
od 22. do 24. července 2011.

Okénko zdraví POSILTE IMUNITU KYSANÝM ZELÍM

 Kysané zelí bylo v dřívějších dobách hlavním a mnohdy jedi-
ným zdrojem vitamínů. Bylo dostupné i chudých rodinám, a hlav-
ně bylo k dispozici téměř po celý rok.

Vitamíny a minerální látky
 Kysané zelí by se mělo často zařazovat do našich jídelníčků, 
protože je zdraví velmi prospěšné. Obsahuje především vitamí-
ny B a C. Obsah vitamínu C je v kysaném zelí 
dokonce vyšší než v zelí čerstvém, což je dů-
sledek činnosti bakterií mléčného kvašení. Již 
200 gramů kysaného zelí pokryje denní potřebu 
vitaminu C. 
 V kysaném zelí najdeme také draslík, železo, 
vápník, zinek, hořčík, fl uor a enzymy.

Posílení imunity
 Zelí působí proti depresím a obsah vitamínu 
B12 je dobrý pro nervovou soustavu. Je dobrou 
prevencí proti únavě, stresu a zároveň zlepšuje obranyschopnost 
organismu proti virům a bakteriím, posiluje organismus proti in-
fekcím, proto bychom ho měli pojídat v období chřipek.

Podpora trávení
 Výbornou vlastností kysaného zelí je, že snižuje vysoké hod-
noty krevního tlaku a zároveň aktivuje funkci střev a vylučování 
toxických látek. Má odvodňující účinek, a proto umožňuje rychlé 
odstraňování odpadních látek z těla. Je velice potřebný ke tvorbě 
hormonů a podporuje krvetvorbu.

 Další jeho předností je minimální množství tuku a nízký obsah 
kalorií, takže je vhodné při redukčních dietách.

Protirakovinové účinky
 Zjistilo se, že látky, které vznikají během kvašení zelí, tzv. izo-
tiokyanáty mají protirakovinné účinky. Chrání před vznikem rako-
viny jater, plic a tlustého střeva.
   
 Všechny tyto výborné vlastnosti by nás měly přimět k tomu, 
abychom více využívali tak snadno dostupného zdroje zdraví, ja-

kým kysané zelí je. Chutné je v čerstvé podobě či dušené jako pří-
loha k masům, v salátech či polévkách. Pro inspiraci Vám přináší-
me několik jednoduchých receptů, kde jsou využívány potraviny 
typické pro náš kraj:

Zelňačka
200 g kysaného zelí, 2 brambory, 2 lžíce hladké mouky, 10 g slani-

ny, 1 lžíce sádla, malá sklenka kysané smetany, 
1 vejce, 100 g klobásy, kmín, sůl, mletá paprika.
 
   Kysané zelí pokrájíme na malé kousky, vlo-
žíme do 1/2 l vařící vody a uvaříme do polo-
měkka. Přidáme kmín sůl, brambory nakrájené 
na kostičky a uvaříme doměkka. Do polévky 
vmícháme jíšku (připravenou ze slaniny, sádla, 
mouky a sladké papriky) a klobásu pokrájenou 
na kolečka. Povaříme a nakonec zjemníme po-
lévku smetanou rozšlehanou s vejcem. 

Bramborové placičky se zelím
1 kg syrových brambor, 150 g hladké mouky, 2 vejce, 150 g kysa-
ného zelí, trochu mléka, sůl, 2 stroužky česneku, majoránka, pepř, 
sádlo (olej). 
 
   Nastrouháme syrové brambory, přidáme sůl, vejce, mléko, mou-
ku a prolisovaný česnek, okořeníme a nakonec přidáme pokrájené 
kysané zelí. Na sádle (příp. na oleji) opečeme placičky dozlatova.

Kysané zelí v bramborovém těstě
bramborové těsto, 500 g kysaného zelí, 40 g slaniny, 1 cibule, 1 
jablko, 200 g šunky, 30 g másla, 1 lžíce strouhanky, drcený kmín 
 
   Zapékací mísu vysypeme strouhankou a vložíme do ní polovinu 
rozváleného bramborového těsta. Kysané zelí podusíme s na kos-
tičky nakrájenou slaninou, cibulí a jablkem. Přidáme kmín a směs 
rozložíme na těsto. Překryjeme šunkou a zbytkem těsta. Nakonec 
na těsto položíme kousky másla a asi 30 minut pečeme v troubě.

ZS

  Ilustrační foto

EUDARDŮV TRPASLÍK
20. ročník turnaje v křížovém mariáši

Místo konání:Místo konání:
Rokytnice v Orlických horáchRokytnice v Orlických horách
– HOTEL EDUARD– HOTEL EDUARD

Datum konání: Datum konání: 19. března 201119. března 2011
Prezentace: Prezentace: od 13.00 hodinod 13.00 hodin
Začátek turnaje: Začátek turnaje: ve 13.30 hodinve 13.30 hodin

Startovné: Startovné: 50,- Kč50,- Kč
Hrací doba: 3 kola po 60 minutáchHrací doba: 3 kola po 60 minutách
Ředitel turnaje: František ValášekŘeditel turnaje: František Valášek
E-mail: valasekfanda@seznam.czE-mail: valasekfanda@seznam.cz
Tel.: 739 506 249Tel.: 739 506 249

Hraje seHraje se
podlepodle

místníchmístních
pravidel!!pravidel!!

ZNĚNÍ TAJENEKZNĚNÍ TAJENEK
V TOMTO ČÍSLEV TOMTO ČÍSLE

Erby a znaky měst a šlechtických rodů – 11. díl
První tajenka: KAROLINKA

Druhá tajenka: HROZENKOVA
Třetí tajenka: zeleném poli

Čtvrtá tajenka: pohár



ŽALUZIE KRČMÁŘ
 Žaluzie všech druhů, typů a provedení
 Termotěsnění do oken a dveří
 Termoizolační dvojskla
 Sítě proti hmyzu do oken a dveří
 Termorolety plastové i hliníkové
 Garážová vrata, markýzy a rimini
 Bezpečnostní dveře zámky štíty a závory

www.zaluziecz.cz
e-mail: clona@tyhan.cz

Firma:  465 612 077

Mobil:  602 412 012

Privat:  465 612 602

564 01 ŽAMBERK
SNP 1348

Trafika Dana VeseláTrafika Dana Veselá
náměstí Rokytnice v O.h.

 dobíjení telefonů přes terminál 
 kurzové sázení
 sazka, sportka ON-LINE 
 denní tisk l  upomínkové předměty 
 drogerie

OTEVÍRACÍ DOBA:OTEVÍRACÍ DOBA:
pondělí - pátek  6 - 17 hod.
sobota  7 - 12 hod.
neděle  8 - 12 hod.

Všechny zveme
 k nákupu!

Pečovatelská služba 
Města Rokytnice 

v Orlických horách

NABÍZÍ SVÉ SLUŽBY

při zajištění stravy a chodu domácnosti
při osobní hygieně
při zvládání běžných úkonů o svoji osobu
při zprostředkování kontaktu se společenským prostředím
při uplatňování práv, při obstarávání osobních záležitostí

PROVOZNÍ DOBA – pracovní dny
Pondělí – pátek   6.30 – 15.00 hodin

e-mail: pecovatelska.sluzba@mu.rokytnice.cz, 
dasa.lavrencikova@mu.rokytnice.cz

tel.: 491 616 996

placená inzerce

NA CO P ISPÍVÁME V ROCE 2011

OČKOVÁNÍ
 až 200 Kč chřipka (do 65 let)
 až 300 Kč klíšťová encefalitida
 až 1 000 Kč žloutenka typu A+B
 až 300 Kč meningokok (do 26 let)
  až 1 000 Kč pneumokokové infekce (do 5 let)
  až 5 000 Kč lidské papillomaviry (12-18 let)
 až  500 Kč balíček ostatních očkování 

MAMINKY
 až 1 500 Kč pro maminku 

 a novorozence + kufřík plný CHICCO 
 produktů v hodnotě 500 Kč

ROČNÍ ÚRAZOVÉ POJIŠTĚNÍ 
PRO NOVOROZENCE ZDARMA

 až 600 Kč pro těhotné

DÁRCI KRVE
 až 600 Kč pro bezpříspěvkové 

   dárce krve
 až 1 500 Kč pro držitele Zlatého kříže 
 až 10 000 Kč na ozdravný pobyt pro aktivní

   dárce kostní dřeně

PRO VŠECHNY DÁRCE CESTOVNÍ 
POJIŠTĚNÍ PO DOBU 30 DNÍ 
V ROCE ZDARMA

SENOŘI 60 +
 sleva 100 Kč na permanentku 

   do solné jeskyně

Příspěvky proplácíme 
od 17. 1. do 29. 12. 2011



placená inzerce

 masky, škrabošky, frkačky, čepice, vla-
sy, korunky, stříkací špagety

 sprej na vlasy barevný

NABÍZÍ NA KARNEVAL

TRAFIKA PETR KUNC ROKYTNICETRAFIKA PETR KUNC ROKYTNICE

 rum        vodka        slivovice
STÁČENÝ ALKOHOL

 drogerie     dětské pleny
 krmení pro ptáčky, psy a kočky…

DÁLE NABÍZÍME

Webové stránky: www.mamor.cz
Ceny na webu jsou platné při odběru nad 3000,- Kč bez DPH.

 akumulační
    vamberecká kamna
    – 5 kW, žluto-hnědá
    barva

 novou bílou vanu

 kamna Petry

Tel.:
605 551 967

Prodám

Optika Mencák v Žamberku bude z důvodu adaptace prodej-
ny uzavřena. Předpokládaná doba adaptace je do 20.3.2011.      
Fungovat budou pobočky: 
v Letohradě (Václavské náměstí 5): 

pondělí až pátek:   8.00 - 12.00    13.30 - 17.00     
sobota:   8.30 - 11.00

v Rokytnici v O.h. (Náměstí T.G.M. 4):   
každou středu:     
13.00 - 15.30

Děkujeme
za pochopení,

zachovejte nám přízeň.

Děkujeme všem spoluobčanům, přátelům a známým, kte-
ří se přišli v hojném počtu naposledy rozloučit s panem                
Karlem Kaškou dne 9.2.2011 v Rokytnici v O.h. 

Zarmoucená rodina

OPRAVA PRODEJNYOPRAVA PRODEJNY

Pro informace volejte: 602 439 991



 V sobotu 19.2.2011 se Kunvaldem rozezněla harmonika, basa, 
buben a hlaholící zpěv. Konal se totiž masoput a tak bylo vese-
lo. Nejrůznější masky a maškary jedoucí na voze taženém koňmi 
se proháněly Kunvaldem od ranních hodin. Letos se k nám připo-
jili i klienti Domova na Stříbrném vrchu z Rokytnice, doprovázeni 
paní Bc. Martou Gregušovou. Oděni do masopustních kostýmů si 
akci velmi užili a nejvíce si pochvalovali jízdu na voze taženém 
koňmi. To se opravdu každý den nezažije. Rádi jsme je u nás uví-
tali a děkujeme jim za rozšíření řad masopustních masek. 

Mirka Celerová
(organizátorka masopustu)

DOMOV NA STŘÍBRNÉM VRCHU DOMOV NA STŘÍBRNÉM VRCHU 
NA KUNVALDSKÉM MASOPUSTUNA KUNVALDSKÉM MASOPUSTU

BŘEZEN V ORLICKÉM 
ZÁHOŘÍ

5.3.2011 od 14 hodin
pořádá OS Za horami MASOPUSTNÍ VESELÍ

V ORLICKÉM ZÁHOŘÍ
Program: 

09 – 13 hod. Domácí zabijačka (Penzion u Cvrčků) 
14 – 15 hod. Masopustní průvod obcí (sraz ve 14. hod.  
                         parkoviště u hotelu  
                         Kunštát) 
15 – 16 hod. Ochutnávka zabijačko- 

vých specialit (Penzion 
u Cvrčků) 

16 - ?? hod. Posezení při živé 
hudbě (Penzion u 
Cvrčků) a jiné tradice 
spojené s masopus-
tem.

6.3.2011
od 14 hodin

pořádá ZŠ a MŠ DĚTSKÝ      
MAŠKARNÍ
KARNEVAL

Program: promenáda masek, 
vyhlášení nejlepších masek, 

soutěže, volná zábava.

 Obec a rekreační místo … (první tajenka) se nachází v údo-
lí vsetínské Bečvy. V roce 1862 zde byly založeny sklárny. 
Jako samostatná obec byla zřízena v roce 1949, když do této 
doby byla součástí Nového … (druhá tajenka). Znak této 
obce je popsán takto: v … (třetí tajenka) je v dolní části bí-
lo-modro-bílá vlnovka představující řeku Bečvu a nad ní je 
stříbrný … (čtvrtá tajenka) znázorňující sklářskou výrobu.
 Pokud si ještě nejste jisti, které obci tento znak pa-
tří, tak Vám to zcela určitě prozradí dnešní křížovka.

VODOROVNĚ: A. Druh fi ltru. – B. PRVNÍ TAJENKA. – C. 
Oslavný výkřik, hlíza vstavačových rostlin. – D. Vynikající 
cyklista z bývalé NDR, nářečně „kocour“, klany. – E. Podnik 
v Olomouci, polní plošná míra, původní obyvatel pyrenejského 
poloostrova. – F. Jedna z prvních cen TV Nova (zajíc), platidlo 
v Mexiku. – G. Organická sloučenina, jinam „nářečně“. – H. 
Chemický prvek, silný provaz. – I. Podnik v Trutnově, avivážní 
přípravek. – J. Německy „babička“, divadelní závěs, řeka ve 
Walesu. – K. Podnik v Košicích, ČTVRTÁ TAJENKA, lyže. 
– L. Jeden z mušketýrů, zbavit vousů. – M. Chodit po koledě. 
– N. PRVNÍ DÍL TŘETÍ TAJENKY.

SVISLE: 1. DRUHÁ TAJENKA. – 2. Vačnatec, druh papouš-
ků, Stanice technické kontroly (zkr.). – 3. Pokladna, Minister-
stvo zahraničního obchodu (zkr.), italsky „hodina“, shozený 
paroh. – 4. Dvoukolový asijský vozík, zásobníky na fotografi e, 
polské město. – 5. Město v Rusku, kurýr. – 6. Dívčí jméno, 
označení našich letadel, Olympijské hry (zkr.), předložka. – 7. 
Lehká lesklá látka, vodní dílo. - 8. Jezero ve Finsku, DRU-
HÝ DÍL TŘETÍ TAJENKY, mající rozlohu jednoho aru. – 9. 
Průhledná výplň oken, cizí mužské jméno, čin, karetní hláška 
v bridži. – 10. Antický chrám, atol v souostroví Nízké ostrovy, 
modelářská hmota. – 11. Olovnatý fosforečnan s chloridem.
NÁPOVĚDA: RAAB, ZAZA, TAF, NIAM, LONKA, AEDES.

Znění tajenek naleznete na str. 10               Vladimír Čihák

Erby a znaky měst a šlechtických rodů
– díl 11



Sezóna koní začíná

Tak máme za sebou
plesovou sezonu

 Ta vlastně proběhla celá už 
v lednu a o obou Rokytnických 
plesech se již píše v minulém 
čísle Kurýra. S dovolením při-
dám ještě své vlastní hodnocení. 
Protože celý život s manželkou 
plesy a zábavy navštěvujeme a 
za více jak tři desetiletí života 
v Rokytnici jsme absolvovali 
téměř všechny.
 Myslím, že se oba letošní 
plesy v Rokytnici vydařily. Oba 
jsou již vlastně tradiční, každý 
má třeba své obdivovatele, ale 
viděl jsem spoustu tváří, které se 
zúčastnili skutečně obou. Takže 
jen tak dál. Za každého pecivála 
navíc, kterého vytáhneme od te-
levize, nebo od internetu, musí 
být organizátoři šťastni. Je to na 
jedné straně pro ně přínos třeba 
fi nanční, ale z pohledu mého 
chápání je důležité obecně do-
stat lidi na veřejnost a obohaco-

vat kulturní a společenský život 
v obci. V tomto případě tedy ve 
městě.
 V působnosti města ale byly 
plesy tři. Ten třetí se konal 
v penzionu Orlicko v Nebeské 
Rybné. Jednalo se o I. Golfo-
vý ples. Byl samozřejmě ve 
stísněných prostorách, spíše to 
byla zábava než ples, ale také se 
velmi vyvedl. Nebyla už na pla-
kátech vyžadována společenská 
garderoba. Bylo nás asi čtyřicet, 
výborná hudba, tombola, es-
trádní výstupy místo předtan-
čení, byl tam i kouzelník a nad 
ránem pro hrstku vytrvalců hrál 
i kamarád Jaromír Joo na kytaru 
a zpíval. Nemělo to chybu. 
 Další z kamarádů Jirka Šou-
rek představil i hymnu golfi s-
tů z Nebeské Rybné. Sklidila 
úžasný úspěch. Jestli se podaří 
ji nahrát na CD, budeme ji jako 

  Reprezentantku Bereniku v dobré náladě zachytila         
na fotografi i Denisa Fricová.

 S přibližujícím se jarem se 
pomalu přiblížila i jezdecká 
sezóna a začínají přípravy na 
první starty našich koní v sou-
těžích. Jezdci shazují nabraná 
zimní kila, přemýšlí, kdy napo-
sledy vyleštili a namazali své 
závodní boty a jestli ty loňské 
kalhoty třeba už letos náhodou 
nezapnou. Koně dostanou svou 
jarní porci povinných očková-
ní, vylepšené granule a vařené 
lněné semínko, aby se brzy 
zbavili horské zimní srsti, kte-
rá je praktická, leč nevzhledná. 
Nejhorší jsou pocity „nenatré-
novanosti“, jelikož letošní zima 
byla k nám jezdcům nemilo-
srdná. Neustálé výkyvy teplot 
způsobily, že jsme na vzniklém 
ledu a zmrzlých krtčích hro-
mádkách natrénovali poctivě 
pouze „levá, pravá, přední, 
zadní pozor koni neupadni“. Jo 
kdyby tak byla někde prázdná 
hala k zimnímu využití….
 Nicméně se musíme ke 
všemu postavit čelem, proto-
že sezóna již opravdu ťuká na 
dveře. Otevírat budeme 19.3. 
a 16.4. v Pardubicích, dále nás 
čekají první kvalifi kace 29. a 
30.4. v Koryčanech a druhé 14.                         

a 15.5. v Olomouci. 4.6. plánu-
jeme účast na Orlickém sekáči 
v Nebeské Rybné a 18.6. by 
měl být jezdecký den věnovaný 
20. výročí založení sportovní-
ho klubu Wiyrhanea v Rokyt-
nici. Na přelomu prázdnin se 
těšíme na již tradiční závody 
v Deštném, a 13.8. jsou závody 
v Českém ráji. Poslední kvalifi -
kace bychom rádi jeli 3. a 4.9. 
v Pardubicích. Mistrovství ČR 
ve westernovém ježdění má být 
v termínu 9.-11.9. Místo ještě 
není určeno a naše účast zá-
visí na kvalifi kaci a hlavně na 
fi nancích. Sezónu budou uzaví-
rat Hubertovy jízdy v podzim-
ních měsících. Výčet akcí není 
v tuto dobu samozřejmě úplný, 
protože termíny mnoha nejsou 
ještě určeny. 
 Pro letošek chystáme k zá-
vodům tři koně a dvě juniorky 
se budou připravovat k získání 
jezdecké licence. V červnu také 
očekáváme hříbátko, které by 
měli vidět i návštěvníci červ-
nového jezdeckého dne, neroz-
hodne-li příroda jinak.
 Takže ať nám koně jdou!! 

Za SK Wiyrhanea
Vlaďka Jiroutová

jakousi znělku pouštět na úvod 
našich akcí v Nebeské Rybné.
 Před golfovým plesem se ko-
nala ustavující valná hromada 
golfového klubu. Zúčastnilo se 
jí 21 zájemců, to znamená, že 
klub má 21 zakládajících členů. 
Další členy budeme přijímat na 
základě přihlášky kdykoliv od 
počátku března. Klub je úplně 

obyčejné občanské sdružení, 
podle zákona o sdružování. 
Máme i své webové stránky, 
kde se s existencí a činností klu-
bu můžete seznámit podrobněji. 
Odkaz je: www.gcnebeskaryb-
na.websnadno.cz. 
 Všechny případné zájemce   
o vstup rádi přivítáme mezi 
sebe.                    Josef Jehlička

  1. Golfový ples v Penzionu Orlicko v Nebeské Rybné si 
přišlo užít na čtyřicet golfi stů i „civilistů“. Foto: Archiv golfo-
vého klubu Symbioza.



Otevírání lyžařské stopy v Bartošovicích

  Start účastníků běžeckých závodů v Bartošovicích,   
v pozadí „soupeření“ tří starostů. Foto: M. Saligr

 Tato sláva probíhala za 
účasti 29 běžeckých talentů, 
na kterých bylo od samého 
začátku poznat, s jak velkou 
radostí se vrhnou do běžecké 
stopy. Ovšem tuto stopu ne-
bylo vůbec lehké připravit, při 
tak malé sněhové pokrývce nás 
trápil ještě páteční déšť, po 
kterém sníh utíkal doslova pod 
rukama.   
 Naštěstí sobotní dopoledne 
bylo promrzlé, takže nažhave-
ní klouzači si odklouzali svá 
kolečka a za svoji účast byli 
odměněni poháry, medailemi, 
tatrankami, teplým čajem a po-
tleskem za dobré reprezentová-
ní svého bydliště.
 Nutno dodat, že tímto výko-
nem se slavnostně zahájil pro-
voz běžecké stopy, která vede 
blízko státní hranice, podél Di-
voké Orlice na Vrchní Orlici, 
dále přes Vysoký kořen a zpět 

do Bartošovic. Délka trati je 
cca 20 km a už jenom zbývá si 
přát, aby tato trasa vešla do po-
vědomí vyznavačů bílé stopy. 

 Chvála všem, kteří se za-
sloužili o tuto trasu a to L.P. 
12.2.2011.

SaM

MAŠKARNÍ NA LYŽÍCHMAŠKARNÍ NA LYŽÍCH
 V krásné slunečné sobotní odpoledne 12. úno-
ra se na Faráku konal maškarní karneval. Na 
čtyřicet dětí i dospělých v maskách na lyžích si 
užily pěkné lyžování a spousta legrace. Pro děti 
(ale i pro zájemce z řad dospělých) byla připra-

vena soutěž - překážková dráha, kterou soutěžící 
museli překonávat na sněžnicích. Nakonec byly 
vyhlášeny nejlepší masky a všechny děti byly 
odměněny za účast sladkostmi. 

ZS

Noční běh
 Dne 4.2. se nám povedl, dá se 
říci, „Husarský kousek“. Běh, 
který byl naplánován na leden, 
musel být přesunut na únor, 
protože, i když je to nepocho-
pitelné, nebyl sníh! Začátkem 
února naštěstí připadl dostatek 
této hmoty, takže běžci - heka-
či si nakonec mohli změřit své 
síly v Rokytnických hvozdech. 
Na startu se sešlo 34 běžců, 
kteří svým funěním protínali 
tmu a ticho na dobře připravené 
trase rokytnického běžeckého 
kolečka. Všichni jsme se nako-
nec opět sešli na horní stanici 
lyžařského vleku, kde vládla 
dobrá nálada a jak by také ne, 
když závodníci při dojezdu ob-
drželi bohatou tombolu, něco 
k zakousnutí a něco na prohřá-
tí organismu. Všem vřelé díky          
a zvláště všem, kteří přispěli do 
tomboly. Tak zase příště ahoj. 

SaM

PŘÍBĚHY 
MUŽŮ A HOR
 Vyprávění a promítání krát-
kých fi lmů členů Horské služby 
ČR oblasti Orlických hor u pří-
ležitosti „Den Horské služby“ 
v pátek 23. března 2011 od 18 
hodin na Zámku v Potštejně, 
vstupné dobrovolné, rezervace 
místenek nutná na tel. 728 393 
028.

Český svaz žen v Pěčíně
pořádá tradiční

DĚTSKÝDĚTSKÝ
MAŠKARNÍMAŠKARNÍ
KARNEVALKARNEVAL
v sobotu 16.4.2011

od 14 hodin
v sále u Rykrů v Pěčíně

Program:
soutěže pro děti, hudba, 

tanec, tombola (každý los 
vyhrává), večer posezení 

pro dospělé.  Foto: Luděk Kánský   Foto: Luděk Kánský
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PLACENO PŘEVODEM

ODBĚRATEL:
 

NOVINOVÁ ZÁSILKA

 V sobotu 19. února se mladé žákyně Unionu Rokytnice zúčast-
nily silně obsazeného turnaje dívčích týmů kategorie do 15 let v 
Odolené Vodě. Kromě našeho týmu na turnaji startovaly pouze 
prvoligové týmy. Děvčata z Unionu zahájila turnaj s podzimním 
mistrem ligy Spartou Praha, a i když prohrála 0:3, tak rozhodně 
nezklamala a za bojovný výkon sklidila potlesk téměř zaplněného 
hlediště prvoligové volejbalové arény. V druhém utkání nás čekalo 
ambiciózní 1. FC Slovácko, které o týden dříve vyhrálo meziná-
rodní turnaj ve Vídni. Zrodila se další porážka 0:3. Naše žákyně 
ani druhá prohra nepoložila a po perfektně odehraném třetím utká-
ní zvítězily dvěma brankami Rebhanové a jednou Nezbedové nad 
FC Mělník 3:1. 
 V dalším utkání nás čekalo měření sil s SK Slavií Praha. Pře-
kvapivě jsme měli po celé utkání mírnou převahu a Slávii jsme 
k žádné vážnější akci nepustili. Škoda neproměněné vyložené 
šance Kateřiny Nezbedové, postupovala od poloviny hřiště sama 
na slavistickou brankářku a nedala, a tak remíza 0:0 byla pro nás 
spíše ztrátou. Opět naše děvčata sklidila potlesk na otevřené scéně 
místního skvělého publika. V posledním utkání, ve kterém šlo o 
celkové čtvrté místo, nás čekala Zbrojovka Brno. Naše děvčata 
předvedla velice dobrý výkon, ovšem štěstí stálo tentokrát na stra-
ně Brna. Nejprve naše Nikola Rebhanová zahodila vyloženou šan-
ci, kdy se ocitla sama tváří v tvář golmance Brna a prudkou stře-
lou ji pouze nastřelila, načeš Brňanky v samém závěru nechtěnou 
střelou, měl to být centr, rozhodly o svém vítězství a tak nám lepší 
umístění uteklo jen o vlásek. Turnaj se hrál nejen před zraky repre-
zentačních trenérů, ale i za asistence televizních kamer ČT, která 
vysílala záznam z turnaje v posledním únorovém týdnu na ČT 4 
sport. Je dobře, že i dívčí kopaná se těší stále větší popularitě. Celý 
tým AFK Unionu Rokytnice zaslouží za přístup k turnaji uznání 
a pochvalu. Na turnaji Rokytnici v Orlických horách reprezento-
valy tyto hráčky: Kateřina Nezbedová, Kristýna Kleinová, Nikola 
Rebhanová, Lucie Červinková, Pavlína Nováková, Tereza Dostá-
lová, Monika Žížalová, Adriana Kulštejnová, Lucka Felcmanová, 

Gabriela Frejvaldová, Jana Schmidtová a Markéta Langrová (viz 
fotografi e). Trenérkou těchto děvčat je Pavlína Tomanová ze Žam-
berka. Všem děkujeme. 

Lukáš Dostál

Výsledky jednotlivých zápasů:
Mělník - Slavia 0:5, Brno - Slovácko 1:2, Sparta - Mělník 8:0, 
Slavia - Brno 0:3, Slovácko - Slavia 2:0, Brno - Sparta 1:1, Sparta 
- Slovácko 7:0, Melník - Brno 1:6, Slovácko - Mělník 5:0, Slávia 
- Sparta 1:2.

Tabulka turnaje:
1. AC Sparta Praha  21:2  13 bodů      
2. 1.FC Slovácko  12:8  12 bodů     
3. FC Zbrojovka Brno 12:4  10 bodů     
4. SK Slavia Praha    6:7    4 body
5. Union Rokytnice    3:8    4 body
6. FC Mělník    2:27    0 bodů

Žákyně Unionu braly body ligovým týmům
v Praze na Palestra Cupu 2011


